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PROGRAM SOBOTNÍ BOHOSLUŽBY  
 
 

 

9,3o hodin 

Studium sobotní školy a dětské sobotní školy – vede Josef Havlíček 

Téma úkolu: „Ozářeni Boží slávou“ 
 •         Společná píseň č. 16 „Buď Bohu vzdána čest" 
 •         Modlitba 

•         Studium probíhá ve třídách pod vedením učitelů 

•         Sbírka pro potřeby misie 

•         Společná píseň č. 216 „Má duše, nic se nelekej" 
•         Modlitba 

  

10,3o – 10,45 hodin 

Přestávka 
 

10:45 hodin 

Bohoslužba – vede Petr Bezděkovský 

•         Přivítání, sborová oznámení  

•         Společné chvály 

„Pojď, nyní je čas Jej chválit“; „Mou cestu v rukou máš“  
•         Modlitba  

•         Sbírka pro potřeby sboru  

•  Příběh pro děti – Jaroslav Skála 
•  Přímluvné modlitby 

 

•  Sborová píseň „Co končí a co začíná“ - Smíchovský pěvecký sbor 
•  Čtení textu Bible – Jan 21, 1-7 – Kryštof Beneš 

•         Tichá modlitba  

•         Kázání – Marek Škrla 
Téma: „Co budeme dělat včera?“ 
Chvíle ke ztišení – Šimon Brousil 
 

•        Společná píseň č. 138 „Ó vezmi ruku moji" 
•        Modlitba – Marek Škrla 

•        Společná píseň č. 281 „Buď, mocný Bože, s námi“ 
 

 
 

 

 
 
 
 
 
 

 
 

 Informační týdeník Sboru CASD Praha 5 – Smíchov 

   24. červen 2023 



Oznámení 
 

-Přejeme požehnanou sobotu všem, kteří navštívili náš sbor. 
 

-Dnes, 24. 6., bude z Písma sloužit bratr Marek Škrla. 
hospodář Česko-Slovenské unie 

Tuto sobotu probíhá sbírka 13.soboty pro Interevropskou divizi. 
 

-Příští sobotu, 1. 7., bude kázáním sloužit bratr Josef Bajusz. 
 

-Dnes, v sobotu, 24. 6., jste zváni na setkání „Rybářem bez udice“ 
s Tomislavem Petrem od 1400 hod ve sboru. 

 

-Tento víkend, 23. -25. 6., probíhá předtáborové setkání KP. 
  

-Upozornění: v našem sboru probíhá další etapa rekonstrukce: 
Výměna koberců a rekonstrukce sedáků – od 15. 6. 

 

-Prosíme, mysleme na svých modlitbách na sestry a bratry, 
kteří jsou nemocní nebo prožívají různé nemilé životní situace. 

 

-Připojte se k nám také v měsíci červenci a mysleme na svých 
modlitbách na: nemocné 

 

-Bankovní účet sboru: 5053339/0800, do textu jméno a účel. 
 

 

 
 

 
  

 
 

 

Pravidelné sborové sbírky 
Účel: sbírka misie 

Bankovní účet: 5053339/0800 
Variabilní symbol: 11106 

Částka: dle vašeho uvážení 
------------------------------------------ 

 

Účel: sbírka pro sbor 
Bankovní účet: 5053339/0800 

Variabilní symbol: 777 
Částka: dle vašeho uvážení 

 

VZKAZY, PODĚKOVÁNÍ, NABÍDKA… 
 

KAZATELSKÁ EPIŠTOLA SMÍCHOVSKÝM – 154. kapitola 
 

O RŮSTOVÝCH BOLESTECH 
 

Milé sestry, milí bratři, milí přátelé, po rodičích jsem zdědila poměrně značnou 
tělesnou výšku. Má to své výhody i nevýhody. Jako dítě jsem ovšem vnímala jen ty 
nevýhody, které spočívaly v tom, že jsem všude nad vrstevníky čněla nejméně o 

V období 25. 6.– 1. 7. 2023 oslaví narozeniny: 
 

Hellebrandová Kateřina (25.6.); Poláková Eva (25.6.); Šmíd Daniel (26.6.); 
Černý Pavel (28.6.); Balcar Marek (30.6.); Tlamichová Marie (1.7.) 

 

Přejeme hojnost Božího požehnání do dalších let. 
P.S. Omlouváme se všem, na které jsme zapomněli. Nebyl to úmysl. 
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hlavu a vypadala jako zabloudivší žákyně nejméně o čtyři roky starší než děti kolem 
mě. Co bylo ale opravdu za trest, to byly růstové bolesti dlouhých kostí. To takhle 
sedíte v první třídě v lavici, vybarvujete podle pokynů tehdy ještě soudružky 
učitelky nějaké množiny a najednou vás začnou brnět nohy a ruce, pomalu se 
mravenčení mění v palčivou bolest, ztuhnete, pastelky padají do klína a kutálí se po 
zemi, prostě trapas a čekání až to vše odezní. Růst prostě bolí. V jakémkoli věku, v 
jakékoli oblasti. Ale bez růstu není život. Tedy je, ale jde spíše jen o živoření. Růst 
tělesný se u zdravého člověka během dospívání zastaví, ale růst vnitřní - duševní a 
duchovní - se nemá a nesmí zastavit nikdy. Jinak člověk ustrne a stane se z něj 
uzavřený, rigidní, chcete-li ucpaný, systém. Zatočenost sama do sebe, čili, jak by řekli 
latiníci, „incurvatus in se”, je vlastně definice hříchu, ztráty zaměření se na to 
podstatné, ztráty směru a zbožštění sebe sama a svých názorů, pocitů a náhledů, 
které dotyčný pak považuje za jediné správné a má potřebu podle tohoto svého 
mustru porovnávat a rovnat i druhé. 

Jak tedy růst zdravě? Pavel 
napsal v dopise Efezským: 
„Buďme pravdiví v lásce, ať 
ve všem dorůstáme Krista. 
On je hlava, z něho roste 
celé tělo, pevně spojené 
klouby navzájem se 
podpírajícími, a buduje s v 
lásce podle toho, jak je 
každé části dáno.” (Ef 
4,15.16) Dorůstejme do 
Krista, do někoho, něčeho 
dobrého, co nás přesahuje 
a co nám nikdy tím pádem 

nedovolí v růstu ustat. A jak poznáme, že rosteme zdravě? No starou dobrou láskou. 
Jestli máš čím dál víc rád, ráda Boha,  své okolí v podobě lidí i celého stvoření a v 
neposlední řadě zdravě i sebe sama, pak jde o zdravý životodárný růst. A i když růst 
občas bolí, stojí za to. 

Požehnanou sobotu, požehnaný celý týden s radostí, že můžeme růst, přeje a 
zdraví... 

Soňa Sílová, vaše kazatelka 

SOBOTNÍ ŠKOLA – příští týden 
 

Téma 3.čtvrtletí 2023: EFEZSKÝM 
Lekce 1: Apoštol Pavel a Efezští 
Texty:  Sk 18,18–21; Sk 19,13–20,1; Sk 20,17–38; Ef 1,1.2;  

Ef 6,21–24; Ef 3,13; Ef 1,9.10 
 

Úvodní lekce celého studia nabízí obecné seznámení s listem 
do Efezu. Nejprve připomí- vodní lekce celého studia nabízí 
obecné seznámení s listem do Efezu. Nejprve připomíná 
okolnosti, za nichž díky Pavlovu působení byl v tomto městě 



založen křesťanský sbor, á okolnosti, za nichž díky Pavlovu působení byl v tomto 
městě založen křesťanský sbor, a poté se zaměřuje na adresáty listu a hlavní témata, 
kterými je chtěl Pavel oslovit. 
 

• Sk 19–20: Pavlovo misijní působení v Efezu (neděle + pondělí) Sk 19–20: 
Pavlovo misijní působení v Efezu (neděle + pondělí) 

• Ef 1–6: Celkový přehled listu Efezským (úterý) Ef 1–6: Celkový přehled 
listu Efezským (úterý) 

• Ef 1,1.2; 6,21–24: Situace efezských křesťanů (středa) Ef 1,1.2; 6,21–24: 
Situace efezských křesťanů (středa) 

• Ef 1,7–10: List Efezským a důraz na Krista (čtvrtek) 
 

PDF lekce: https://sobotniskola.casd.cz/lekce_PDF/aktualni/1.pdf 
Bible pro dnešek s teologem Oldřichem Svobodou – pořad HopeTV inspirován 
tématem lekcí sobotní školy. 
 

     
V App Store vyhledat Sabbath School, v Google Play vyhledat Sobotní škola nebo 
Sabbath School. 

Daniel Kubečka 

Úvod 
Jak následovat Ježíše v těžkých časech 

V listu Efezským píše apoštol Pavel o situaci, jakou prožívali křesťané v Efezu. Mnoho let 
po vzrušujících událostech z počátku křesťanské misie v Efezu nyní znovu hledali význam 
své křesťanské víry. 

Pavel, jehož misijní působení kdysi čtvrtému největšímu městu římské říše působilo 
značné ekonomické potíže (viz Sk 19,24–27), je nyní odstaven a uvězněn. Píše z vězení a 
obává se, že věřící v Efezu mohou „ztratit odvahu“ a zapomenout na to, co znamená být 
Ježíšovými učedníky v sofistikované, městské a zcela pohanské kultuře Efezu. Přestože 
jeho posluchači již jsou křesťané, Pavlova slova je opět zvou ke Kristu. Snaží se je znovu 
získat pro křesťanství, znovu zapálit oheň jejich oddanosti Kristu a vzkřísit nadšení z toho, 
že jsou součástí velkého Božího díla ve světě – církve. 

Protože základem křesťanské víry je Kristus, Pavel mu vyjadřuje obdiv a úctu. Mají-li 
ochabující křesťanští učedníci znovu získat pevnou půdu pod nohama, jedinou cestou je, 
že opět probudí svou první lásku k Ježíši a posílí svou důvěru v jeho milost a moc. Pavel 
tedy vyzdvihuje Kristovo oslavení v nebi, kdy je vyvýšen nad všechny síly a božstva, která 
se snaží zaujmout oddanost věřících v Efezu. Ježíš je cílem věčného Božího plánu, ve 
kterém věřící, tedy církev, hrají důležitou roli v Božím záměru sjednotit vše v Kristu. 

Pavel se snaží dovést věřící v Efezu k živé oddanosti svému Pánu, ale nesnižuje požadavky 
křesťanského učednictví. Poměrně podrobně vysvětluje, jak vypadá křesťanské chování 
a společenství. Křesťané jsou povoláni k Duchem svatým inspirovanému, Krista 
oslavujícímu a Bohem vedenému uctívání, které Pavel znovu a znovu vysvětluje. 
Oddanost Kristu ovlivňuje to, jak člověk jedná a mluví. Milovat Krista znamená 
respektovat a vážit si spoluvěřících. Znamená to odolat modelům podlého a sexuálně 
dekadentního chování, které bylo v jejich kultuře tak rozšířené. Znamená to, že ve 

https://sobotniskola.casd.cz/lekce_PDF/aktualni/1.pdf


vztazích v církvi i v rodině převezmeme příklad sebeobětování, který nám dal Kristus. 
Znamená to nabídnout obyvatelům Efezu jasné příklady nového vzoru lidské života. 

Pavel věnuje velkou část svého dopisu vyjádření svého nadšení z toho, co znamená být 
člověkem a součástí Boží církve. Zvláště ho povzbuzuje myšlenka, že Bůh v církvi spojil 
odcizené židy a pohany v jedno. Tím, že prožívají jednotu tam, kde by se očekávalo 
nepřátelství, mají příležitost projevit Boží vůli pro církev a přicházející království. 

Při sledování důležitosti toho, že jsme součástí Boží církve, Pavel rozvíjí čtyři metafory 
pro církev. Věřící tvoří Kristovo tělo, čímž demonstrují svou oddanost Kristu a svou 
vzájemnou jednotu. Jsou živým chrámem, vybudovaným Kristovou obětí na Golgotě, v 
němž je uctíván Bůh. Jsou Kristovou nevěstou, která vyhlíží velkolepý svatební obřad, až 
ji ženich přijde prohlásit za svou. V poslední metafoře, která vyjadřuje Pavlovo úsilí znovu 



je získat pro křesťanství, jsou Kristovou armádou, která v jeho jménu a síle usiluje o mír 
a bojuje proti silám temnoty, při očekávání Kristova návratu. 

Dopis Efezským je tedy aktuální zejména v době, jako je ta naše, v níž půvab světa a 
plynoucí čas ohrožují otupělostí křesťanské učednictví. Vyzdvihuje Krista a zdůrazňuje, 
abychom ho následovali jako angažovaní, aktivní členové jeho církve, žijící v naději na 
jeho návrat. V tomto čtvrtletí máme tu čest naslouchat s modlitbou listu Efezským a nově 
prožít nadšení z následování Ježíše v náročných dobách. 

John K. McVay, Ph.D., je rektorem a profesorem teologie na University of Walla Walla 
v College Place ve státě Washington, USA, kde působí od roku 2006. 

 
 

Milí příznivci letního táboření, 
 

chtěl bych s Vámi sdílet informace ohledně chystaného letního tábora pro starší (od 12 
let), který pořádáme v rámci Táborové osady Petrklíč ve spolupráci s oddílem Penguins. 
 

Tentokrát se vyrazíme seznámit s tábořištěm Klubu Pathfinder v západní části republiky. 
Tématem tábora je SURVIVOR, což samo o sobě značí dobrodružství, adrenalin a skvělou 
partu. Za nás můžu určitě slíbit i dvoudenku (tentokrát ve speciálním režimu) a LARP 
(tedy hru na role v kostýmech v rámci vlastního fantasy světa). Připravené máme i 
klasické táborové aktivity. Jde o desetidenní tábor v přírodě, kde budeme ubytováni v 
klasických podsadových stanech. 
 

Základní informace jsou zde:  

• termín: 9. – 18. 8. 2023 

• místo konání: tábořiště Klubu Pathfinder Hadovka u Konstantinových lázní 

• cena: 3 300,- Kč pro nečleny/3 000,- Kč pro členy Komunitního centra Petrklíč 

• odkaz na přihlašování je přímo zde https://forms.gle/uEYJ8x1BkeZuMHSk7 
nebo skrze web https://www.petrklice.cz/akce-a-tabory/  
 

Za Táborovou osadu Petrklíč Jakub Fraj 
 

K A Z A T E L N A 
 

 

ŽEBRÁK PŘÍKLADEM 
Kázání ze soboty 3.6.2023 – s. Petra Klímová 

 

Příjemně se usaďte, kdo chce a je si jistý, že neusne, ať si zavře oči a zkuste se mnou 
vžít do příběhu. Představte si, že se nacházíme v Jerichu, tedy asi 25 kilometrů od 
Jeruzaléma. Blíží se židovský svátek Pesach, tedy putovní svátek, při kterém se 
putovalo ke chrámu v Jeruzalému. Takže všechny cesty, kterou vedou právě do 
nedalekého Jeruzaléma, se začínají hemžit lidmi. Něco jako když chcete v hlavní 
prázdninové sezóně přejít přes Karlův most, musíte se skoro prodrat, abyste se 
dostali na druhou stranu. Hlava na hlavě. A stejně jako je Karlův most příležitostí 
pro umělce si něco vydělat, ale také i příležitostí pro žebráky si něco vyžebrat, tak 
obdobně i cesty z Jericha do Jeruzaléma jsou skvělou příležitostí pro místní žebráky 
si něco vyžebrat a aspoň zdánlivě žít o něco lepší život. 

https://www.pathfinder.cz/o-nas/taboriste/#hadovka
https://forms.gle/uEYJ8x1BkeZuMHSk7
https://www.petrklice.cz/akce-a-tabory/


Zaměřme se proto na jednu konkrétní cestu. I když je to cesta plná lidí, stejně se zdá, 
že v jednom místě je ještě o něco rušněji než kdekoliv jinde. Jako bychom v tom 
velkém davu viděli skupinu lidí, která vybočuje. Je jich celkem 12 a v jejich čele jde 
ještě někdo, na koho se doslova všichni mačkají. 

Je to Ježíš a jeho 12 učedníků. Není náhodou, že u této cesty sedí i jeden konkrétní 
žebrák. Je slepý, nic nevidí. Asi už jste o něm slyšeli. Jmenuje se Bartimaios. Možná 
už tam sedí celé dny, měsíce, roky. Dny, které strávil čekáním na to, až mu někdo dá 
almužnu, až se nad ním někdo slituje, až v někom vzbudí soucit, aby mu hodil aspoň 
nějaký ten drobák. V tom ale zaslechne, že jde okolo Ježíš. Vytuší svoji šanci, svoji 
příležitost. A tak si řekne: teď nebo nikdy. Lepší šanci už mít nebudu. Jsem slepý, 
musím se ozvat, to je moje jediná naděje. A tak křičí a křičí z plných plic: Synu 
Davidův, smiluj se nade mnou. 

Buď zticha! Zmlkni! Mlč! Najde se pár lidí, kteří ho okřiknou. Přece s žebrákem se 
nebude nikdo bavit, natož se slepým žebrákem, vždyť ani nemůže vidět, na koho 
křičí, kdo ví, co mu v hlavě přeskočilo. Ale on se nedá a křičí znovu a ještě hlasitěji: 
Synu Davidův, smiluj se nade mnou. A v tom se stane něco, co nikdo nečekal. Celý 
ten dav v čele s Ježíšem se zastaví. Zavolejte ho, řekne Ježíš. K překvapení všech s 
ním chce Ježíš mluvit. A tak Bartimea zavolají a řeknou mu, ať vstane a jde za 
Ježíšem. 

Bartimeos vyskočí, jak nejradostněji to jde. Dokonce odhodí i svůj plášť, to nejdražší, 
co má. Jako žebrák totiž nemá nic víc než svůj plášť. A jde k Ježíšovi. Celý ten zástup 
v tuto chvíli napjatě čeká, co se bude dít dál. Zda vůbec k Ježíši dojde, zda ho Ježíš  
také neokřikne. Ježíš má však na Bartimea prostou otázku: Co chceš, abych pro tebe 
učinil? 

Sice Bartimea známe jen maličko, ale je nám jasné, co odpoví. Bez okolků, s jasným 
hlasem plným víry bez pochybností řekne: Pane, ať vidím. A tak Ježíš mu řekne: "Jdi, 
tvá víra tě zachránila." A tak Bartimeus prohlédne, přidává se k zástupu a jde dál za 
Ježíšem. 

Jistě jste poznali text z Markova evangelia z 10. kapitoly, 46–52 verš, dovolím si ho 
v tuto chvíli ještě jednou přečíst přesně tak, jak ho máme zaznamenaný v Bibli. 

Bartimaios – obyčejný žebrák. Když tady v Praze narazíte na nějakého žebráka, jak 
na něj nahlížíte? Jaké pocity ve vás vyvolává? Možná soucit a pak mu hodíte nějaké 
drobné? Nebo je to opovržení? Nebo je tu žebráků a bezdomovců už tolik, že jste 
proti nim naprosto imunní? Ale už vás někdy napadlo vzít si z žebráka příklad? 
Takhle řekněme si na rovinu, že vzít si příklad nelze tak úplně z každého žebráka. 
Ale zkusme to s naším Bartimeem, zkusme si dnes vzít příklad z něj. Bartimaios se 
totiž vyznačuje několika zásadními věcmi. 

Netuším, čím vším si v životě Bartimaos prošel, moc toho o něm totiž nevíme, 
v podstatě jen to, že se jmenoval Bartimaios, což je v překladu syn Timaiův, takže 
ten verš 46. by skoro mohl znít: seděl u cesty syn Timaiův, syn Timaiův. To nám moc 
světla do příběhu nepřináší, každopádně se zdá, že to není podstatné. 

Podstatné je to, že byl slepý, a ještě podstatnější je, že si byl vědom toho, že je slepý. 
Jeho slepota možná nemusela být na první pohled hned pro všechny rozpoznatelná. 
Kdyby zavřel oči, náhodně procházející lidé by nemuseli nic poznat. Ale minimálně 



on moc dobře věděl, jak na tom je. Slepota totiž není něco, co byste mohli sami před 
sebou nějak utajit. Nejde to. Ať chcete nebo ne, musíte si to přiznat. Možná že 
nejdříve se s tím člověk nechce smířit, bojuje s tím, protože jednak to je něco, co vás 
v životě omezuje, jednak to je něco, s čím často nejde nic moc dělat. 

Já nosím brýle na dálku, 4 dioptrie a když si teď sundám brýle, tak většinu z vás na 
dálku už nerozpoznám a jste pro mě spíše takové rozmazané pohybující se obrazce. 
Ale protože to vím, že na dálku nevidím, musela jsem si zajít pro brýle a k 
optometristovi. Zkrátka aby člověk mohl nějaký problém řešit, musí si nejdříve 
přiznat, že nějaký ten problém má. A přiznejme si na rovinu, ne vždycky je to 
přiznání snadné, a ne vždycky se nám do něj chce. 

A obdobně i náš Bartimaios si musel přiznat, že je slepý, přeci proto sedí u cesty a 
žebrá. Jinak by totiž byl tím, kdo jde tím zástupem také. Respektive jako slepý asi 
neměl moc jiných možností, jak by přežil, ale o to víc mu muselo docházet, jaký je 
jeho stav, jaká je jeho slepota. Co myslíte, přiznávalo se mu to snadno, že je jiný než 
ostatní? Že má problém? Že jeho život není v pořádku? Jak dlouho se s tím asi 
smiřoval, že je slepý? 

A jak jsme na tom my? Přiznáváme si sami snadno, že máme problém? Že jsme 
slepci? Tedy pokud budu alespoň chvíli mluvit za sebe, tak ne vždycky se mi snadno 
přiznává, že jsem někoho ranila svými slovy, ne snadno si ráda přiznávám, že jsem 
sobecká, ne snadno si ráda přiznám, že když do mě někdo venku strčí, tak minimálně 
v hlavě mu vynadám, že často někoho sama pro sebe odsoudím…. A mohla bych po-
kračovat, až bych došla k celkovému obrazu toho, že se mi nesnadno přiznává, že 
jsem hříšník. Možná se mi to na oko podaří utajit před lidmi, možná zavřu oči a nikdo 
neuvidí, že jsem slepá. Ale stačí se rozejít, stačí udělat pár kroků a začnu narážet do 
věcí. A v tu chvíli už ani sama před sebou nezapřu, že mám problém. Že moje hříšnost 
mě v životě omezuje, že jsem jen tím žebrákem, který čeká u cesty, až se najde někdo, 
kdo mu na chvilku pomůže. A přitom bych chtěla být tím, kdo jde davem a nemusí 
sedět u cesty. 

A i kdybych si to já neuvědomovala hned, tak už jen z toho místa, kde jsem – že čekám 
u cesty, kde doufám, že se nade mnou někdo smiluje, u cesty, na které cítím, že můj 
život asi není tam, kde by měl být, tak už jen z toho musím cítit, že něco se mnou není 
v pořádku. Že nejsem ta, co jde s Ježíšem v davu, ale naopak jsem ta, co čeká u cesty 
a žebrá. 

Ve chvíli, kdy vím, že mám problém, tak také vím, že ho musím a chci řešit. Tu chvíli 
rozpoznal moc dobře i Bartimeus – věděl, že když jde Ježíš okolo, je to jeho šance, 
musí se chytit příležitosti, a to je druhá zásadní věc, kterou se Bartimeos vyznačuje 
– byl si vědom toho, že potřebuje zachránit, na nic nečekal a jak se, tak říká: chytil 
svou příležitost za pačesy. Jinou šanci nemá – je slepý a chce přeci vidět. A tak ještě 
jako slepý křičí na Ježíše. Dokonceho oslovuje slovy: Synu Davidův – Židé moc dobře 
věděli, že zaslíbený Mesiáš má být Davidův potomek, Bartimeos tedy tímto 
oslovením jasně vyznává svoji víru, že Ježíš je Mesiáš, na kterého všichni tak dlouho 
čekají. Bartimaios si moc dobře uvědomoval, že v Ježíši je záchrana. 



A co my? Křičíme na Pána Ježíše taky z plných plic, že jsme slepí a potřebujeme 
pomoci? Nebo čekáme, až nějakým způsobem sami prohlédneme, a teprve pak si 
dovolíme Ježíše oslovit? Ba co hůř, křičíme vůbec na Ježíše, že ho potřebujeme? 

Minulý měsíc proběhla na Primě reportáž o jedné seniorce z Chomutova. Paní byla 
sama doma a nešťastným způsobem se jí povedlo upadnout v koupelně. Sklouzla 
tam ze stoličky a zaklínila se mezi pračku a umyvadlo. Sice si nic nezlomila, ale 
podsedla si levou nohu, nějak si ji zkroutila a nemohla se zkrátka dostat pryč z toho 
zaklínění. A aby si nohu úplně nezasedla, tak se musela přidržovat a nadlehčovat se. 
A tak co udělala? Tiše čekala, až ji tam někdo náhodou najde? Ne, paní křičela o 
pomoc, protože věděla, že je zle. Až konečně po 3 hodinách ji uslyšela sousedka a 
zavolala městskou policii. Strážníci ji dali na výběr 2 možnosti – buď vykopnou 
dveře hned, ale zničí je, nebo za 5 minut přijedou hasiči a dostanou se dovnitř i bez 
zničených dveří. A i když by to bylo „jen“ 5 minut a paní by ušetřila za dveře, stejně 
zvolila variantu vykopnutí dveří a chtěla záchranu okamžitě, protože už neměla sílu 
a měla velké bolesti. Nebyl důvod na nic čekat. 

Stejně tak náš žebrák Bartimaos – kdyby čekal, až nějak sám uvidí a teprve tehdy by 
šel za Ježíšem, tak by se nemusel taky pomoci nikdy dočkat. A stejně tak jako paní 
důchodkyně neváhal, a využil šanci hned, nečekal dalších 5 minut, ale jednal 
okamžitě. 

My možná máme někdy pocit, že jsme nedokonalí a přeci nemůže v tomto stavu za  
Bohem. Nebo naopak se snažíme svépomocí být lepší, abychom teprve pak mohli 
přistoupit k Bohu. Nebo prostě jen sedíme s podlomenou nohou v koupelně a 
myslíme si, že to je v pořádku. Ale dle Bartimeova příkladu je to špatně. Bartimeos 
se ještě jako slepý domáhal Ježíše. Stejně tak my jako hříšní bychom se měli domáhat 
Ježíše. 

Víte, co je na slepotě nejhorší? Vůbec nevidíte, kam jdete, musíte důvěřovat buď 
druhým nebo nějaké slepecké holi a svému sluchu. Když se Bartimaos zvedal za 
Ježíšem, byl ve tmě, netušil, kam šlape, kolik lidé se na něj dívá nebo co všechno se 
děje okolo. Ale i tak se nebál a ve své vlastní tmě za Ježíšem šel. Možná šel za jeho 
hlasem, možná ho vedl Duch přímo k Ježíši, ale došel k Němu. 

Bartimeos dokonce odhodil v podstatě veškerý svůj majetek, který měl a šel k Ježíši. 
Jeho plášť byl pro něj přikrývkou, ochranou před deštěm, když žebral, lidé mu do 
něj házeli drobné – zkrátka bylo to pro něj tehdy všechno. Nás někdy často brzdí náš 
vlastní strach, abychom se cele dali na cestu k Ježíši a s Ježíšem. Často nás také brzdí 
strach o naše pohodlí, o naše dobré bydlo a podobné věci. Ale Bartimeos neměl co 
víc ztratit, věděl, že jen získá, že horší, než slepota už to nebude, protože si moc 
dobře tíhu slepoty uvědomoval. Když si my sami dokážeme uvědomit tu tíhu hříchu, 
že nic neztrácíme, že jen získáme něco lepšího, možná pak snadněji dokážeme jako 
onen žebrák tak radostně vyskočit, a i v té neznámé temnotě vyskočit za Ježíšem. 

Možná nás ještě trochu zarazí otázka Pána Ježíše v 51. verši: Co chceš, abych pro tebe 
učinil? Ježíš moc dobře věděl, co Bartimaios potřebuje, vědělo to i okolí, co 
Bartimaios potřebuje. Kdyby Pán Ježíš chtěl, mohl by ho uzdravit jen tak, aniž by si 
Bartimaios řekl. Tak proč se ho ptá na tak očividnou otázku? To, že Bartimaios Ježíše 
oslovil, bylo jednak vyjádřením vlastním potřeby pomoci, uvědoměním si toho, že 



pomoc potřebuje, a hlavně to bylo také vyjádřením víry. A tak byl uzdraven, hned na 
místě. Ježíš mu vrátil nejen fyzický zrak, ale i ten duchovní. Než budu pokračovat dál, 
mám na vás otázku, u které si asi řeknete, že sem naprosto nepatří. Ale máte 
nějakého domácího mazlíčka? Předpokládám psa, kočku nebo třeba křečka. Ale v 
Indii je pán, jmenuje se Mohammed, který má místo psa ptáka, což o to, spousta lidí 
má doma papouška nebo andulku, ale tenhle pán má jeřába. Což je pták o něco větší 
než čáp. Když totiž jednou Mohammed pracoval na poli, tak našel jeřába na poli 
zraněného, velmi silně krvácel, a tak ho vzal domů, aby ho ošetřil. Ovázal ho nějakým 
obvazem a sehnal mu léky. Jeřáb se po čase uzdravil. Asi bychom čekali, že odletí a 
Mohammeda už nikdy neuvidí. Ale jeřáb je nyní s Mohammedem na každém kroku. 
Dokonce i když jede Mohammed na motorce, tak letí za ním. A i přesto, že prý tito 
ptáci nemají lidi rádi a v době hnízdění dokáží být i agresivní, tak tento jeřáb 
následuje svého zachránce. 

A nyní zpět k našemu zachráněnému Bartimeovi. Co byste čekali, že bude to další, co 
Bartimaios po uzdravení udělá? Podle mě si půjde sednout zpět na své místo, opět 
před sebe rozloží plášť a začne znovu žebrat. Ne, samozřejmě to říkám s velkou 
dávkou ironie. Je přeci jasné, že na své cestě a na svém žebracím místě, kde možná 
strávil roky, už nezůstane. Nemá přeci důvod být dál žebrákem a trápit se ve své 
slepotě. Jak píše 52. verš – Hned prohlédl a šel tou cestou za ním. To je to důležité – 
on šel tou cestou za Ním. 

Nestává se ale někdy nám, že ustrneme na místě? I když už víme, že nás Ježíš 
zachránil od hříchu a uzdravil nás z naší slepoty, tak ustrneme stále na naší žebrácké 
cestě. Buď si pořád připadáme jako ti nehodní slepci, nebo se stále snažíme žebrat a 
pomoci si sami anebo prostě jen v depresi sedíme na kraji cesty a vůbec nemáme 
žádnou radost z toho, že už nejsme slepí ani žebráci. A to vše děláme místo toho, 
abychom se radovali, abychom projevovali vděčnost, abychom se i s ostatními chtěli 
podělit o tuto krásnou zprávu. Měli bychom přeci jít s radostí za Ježíšem a 
následovat ho. Protože jen u Něj jsme nalezli tu pravou jistotu. 

Myslím, že teď už je vám jasné, proč jsem Bartimea označila jako vzor hodný 

následování. I já jsem slepec jako on, já jsem hříšník. Ale jako on bych si toho měla 
být plně vědoma. Protože jinak budu pořád ve tmě a budu tápat. Budu čekat u cesty, 
až mi někdo dá nějakou almužnu, ale stejně mi to nepomůže. Stejně jako on bych 
měla radostně vyskočit za Ježíšem a vrhnout se za ním, i když na svoji cestu nevidím. 
Stačí, že ji vidí Ježíš a že si mě k sobě už v pořádku dovede. Stejně jako Bartimeos 
bych chtěla nebojácně opustit svoje doposud zdánlivě pohodlné místo, svoje věci a 
všechno a nechat to být pro Ježíše, protože u něj je moje záchrana. A stejně jako 
Bartimeos bych měla z plných plic křičet: Pane, smiluj se nade mnou. Protože jedině 
tak mě může Ježíš uzdravit, jedině tak se ze slepce může stát zase zdravý člověk. A 
stejně jako on bych ani pak po tom uzdravení neměla ustrnout na svém  známém 
místě, ale dát se cestou za Ježíšem, ať už půjde kamkoliv. Protože asi ani Bartimeos 
netušil, kam bude Ježíš pokračovat dál. 

A tak bych přála nám všem, abychom jako Bartimeos byli všichni těmi uzdravenými 
slepci plnými radosti, kteří jdou po cestě s Ježíšem. 
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